
      
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  

  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  

   

  

  

  
 

 חיי שרהפרשת  447 'גיליון מס
 עשירית שנה פ"בתש

פנינים על הפרשה 
 , ס)(כד ויברכו את רבקה ויאמר לה וגו'

פות' (כתבות ז' ב') ס: מנין לברכת חתנים מן תורה, שנאמר: ויברכו את רבקה, וראה ב'תו(פרק ראשון)במסכת כלה 
 שמדבר בברכת ארוסין.

מנקתה ואת עבד אברהם  : 'וישלחו את רבקה אחתם ואת(בפסוק קודם)וכתב בטעמא דקרא: לפי זה מובן מה שכתוב לעיל 
(שו"ע אבן העזר סימ ל"ד ברכו ברכת ארוסין, ולברכת ארוסין צריך עשרה ואת אנשיו', ולמה הוסיף הכתוב 'אנשיו', מפנ ש

, ורצה הכתוב לומר מהיכן היו עשרה, ולכן כתב 'את אנשיו', שהיו עשרה גמלים, ועל כל גמל רכב איש אחד, ומזה  ס"ד)
   )שבענו מטוביך(                                                                                                                היו עשרה.

   

 

 

 זיווג הגון בקרוב ממש   וללזכות 

 חיה אסתרבן מאיר יוסף ל

---------- 
 להקדשות ע"ג הגליון 

 053-3145900ניתן לפנות למס' 

 גדול לכל קוראנו היקרים שיחיו, ששלחו את הסבר התמונה שפורסמה במדור זה בשבוע שעבר.יישר כח 
 התמונה היא משמחת נישואי אחד מנכדי מרן הגרי"ש אלישיב, לשם הגיע מרן שליט"א בשנת תשנ"ח

 

 רבינושידוכים במשנתו של 
יש האומרים שכל שידוך שמציעים להם 'נתקע', ונדמה להם שהצד השני לא רוצה אותם, כביכול. אבל האמת שזו היא הדרך בתורת 

 השידוכים, וכך מתנהלים הדברים, עד שמגיע מה שנגזר מן השמים, ואז הכל 'רץ', עד שאי אפשר לעצור את הגלגל.
הרי שיתכן מאוד שכאשר מתבצע בירור על המשפחה, ייאמרו דברים שלא היו ולא נבראו, העיקר  כן, אם עומד לפנינו שידוך שלא נגזר, -כמו

 שהשידוך לא ייצא אל הפועל, והכל הוא מאתו יתברך.
והכל תלוי בסיעתא דשמיא. יש מקרים שתקופת השידוכים עוברת מהר, ויש שנגזר להתעכב, הכל מאת ה' הוא. יודעני על בחור שנכנס 

, 12, הכלה היתה רק בת 17. מה התברר? כשהוא היה בגיל 24, וזאת על פי הוראת החזו"א, ולבסוף השתדך רק בגיל 17בגיל  לשידוכים כבר
 והיה עליו להמתין עד שתגדל...

 לא צריך להתרעם על תשובה שלילית
אומרת  (סוטה ב' א') יעבור בקלות ובמהירות, אבל הגמרא  יש משודכים רבים שיש להם עוגמת נפש מהתקופה, ומצידם היו מעוניינים שהכל

שקשין לזווגן כקריעת ים סוף, ואת הים אי אפשר לקרוע בקלות, וצריך להתפלל שזה ילך מהר. וכאמור, כאשר מציעים שידוך שלא נגזר, 
 מערימים מן השמים את כל הסיבות שיתעכב, וכשמגיע השידוך המתאים, הכל נעשה מהר בעזרת השם.

יש שמתרעמים על כך שמשיבים להם תשובה שלילית, אבל האמת שלא שייך שתהיה תרעומת על צד שלא רצה. משל למה הדבר דומה, 
לאדם שהלך ברחוב וחיפש את ראובן, ופגש את שמעון, וחשב בתחילה שזה ראובן, ורק לבסוף ראה שזה שמעון; וכי שייך שתהיה לו 

 ?... בודאי שלא!תרעומת על שמעון למה הוא אינו ראובן
 הדין לענייננו, מה שהצד השני סירב ולא רצה להתקשר, זה לא מפני שהוא שונא וכו', אלא מפני שזה לא השידוך שנגזר.-והוא

ונרתעים מכך, וזה אינו נכון, מפני שאם נגזר, הכל יהיה בעז"ה, ואי אפשר  (כמו שאכן צריך לעשות) יש שחוששים לשדך ילדיהם בצעירותם 
 אומה נגד רצון ה'.לעשות מ

אף אחד לא   -יש שחושבים שכביכול יש מי שמקלקל להם בשידוכים, אבל נחזור שוב ושוב על הכלל שכבר אמרנו לעיל, ששידוך שנגזר 
 יכול לקלקל, וזה בדוק ומנוסה.

כאשר תזכה ויגיע מה  -וידוע המעשה שאחד התאונן בפני החזו"א שהשכן מלמטה מקלקל לו כל הצעת שידוך... ומה השיב לו החזו"א? 
 שנגזר, ישאלו אצל השכן למעלה... וכך הווה... מה שנגזר כך יהיה, והקב"ה כבר יגלגל את הדבר בצורה הטובה והנקיה ביותר.

ופעמים שנגזר השידוך דוקא ע"י גירושין, כמו שכתוב בספר חסידים שלפעמים אדם משתדך עם שידוך שאינו שלו, ומתגרש ובכך מקבל את 
ו, שרק בתור גרוש הי' מקבלו, ואחרת לא הי' מקבלו. ובתחלה לא התאים לו להשתדך עם השידוך האמיתי שלו, והתגלגל רק בצורה שידוכ

 כזאת, ורואים זאת בחוש הרבה.
 

 ההתחייבויות הכספיות
ו (דמה יעשה, שיגנוב?!). והנה, אחד הקשיים הגדולים בשידוכים הוא ההתחייבויות הכספיות, ובאמת אין צריך להתחייב על מה שאין ל

העצה היא שכאשר הוא יושב עם הצד השני יאמר לו שהוא מצידו ישתדל לתת כל מה שרק אפשר, וכך יאמר לצד השני שגם הוא ישתדל  
 כך.

חזי מאי עמא דבר,  ובעצם זו בעיה של כל האברכים בזמננו, ויתפלל לה' שיבוא מה שנגזר, שיוכל להסתדר איתו גם מהבחינה הכספית, ופוק
 שכולם משדכים ילדיהם, ולא צריך לדאוג ולבסוף יהיה הכל בסדר בעז"ה.

החזו"א אמר שהנס הכי גדול שיש היום הוא שבני תורה מחתנים את ילדיהם. מעשה שהיה בבחור שהגיע אליי, ואמר שזכה להתארס אבל  
לחזר את פתחי נדיבים ולקבץ נדבות. הבחור היה נבוך מאד, ואובד עצות.  אין לו פרוטה להוצאות הנישואין, והוא עני ואביון, וחושב שיאלץ

הנחתי ידיי על כתפיו, והרגעתי אותו ואמרתי: נאמר בפסוק "פותח את ידיך ומשביע לכל חי רצון", שהקב"ה דואג לכל בריה ואינו שוכח אף  
 אחד, אז גם לך הוא ידאג.

, כגון שהי' פעם שביקשו ממני לכתוב הערות על ספר ה'רוקח', וזה שהציע לי את זה, אמר  ובדידי חזיתי הניסים שהיו לי בכל ילד שחיתנתי
שנים ולא שילמו על כך, ואח"כ הביא את הכסף, בדיוק כפי הסכום שהייתי צריך בתקופה ההיא  3שלא יאמר עכשיו את המחיר. והנה, עברו 

 לנשואי בתי, והאדם ששילם לא ידע מכלום.
 ת דירה במקום זול, ולשכור ולהשכיר במקום אחר.ועצה טובה היא לקנו

 יש שמציעים להם שידוך עם גרוש, והאמת שלא תמיד זה חסרון, תלוי מה הסיבה שהתגרש, דלפעמים אינו אשם כלל.
 (המשך בעמוד הבא)



 
  

 

 )גכיצד אוכלים פירות שביעית (  
 אכילה גסה

 אסור לאכול פירות שביעית אכילה גסה, דהיינו שהוא קץ באוכל, שהרי לא נהנה כלל ונחשב להפסד.   .א
  לאוכלו חי –ירק חריף 

 ירק חריף מאוד כגון חזרת (חריין) מותר לאכול אותו כמו שהוא חי, שיש נוהגים לאוכלו כך.   .ב
 לתת אוכל לילדים קטנים

מותר לתת לילדים קטנים פירות שביעית, אבל מוטל על אביהם משום חינוך, לבדוק שאינם מקלקלים את האוכל, ואם נוהגים   .ג
 האוכל.באוכל שלא כדין, צריך לקחת מהם 

 מאכל שדרך לרסק אותו לתינוקות וילדים, מותר לרסק עבורם, אבל לא לאנשים גדולים.  .ד

  
  

  

  
  

וציותי את ברכתי
 

 הלכות שביעית ממרן הגר"ח קניבסקי שליט"א

 

 (המשך עניני שידוכים) 
 בשידוך בגיל צעירהמעלה 

יש שמתעכבים בשידוכים, וזו אינה הדרך הנכונה, דהא איתא במתני'  
בן י"ח לחופה, וברמב"ם כתב בן י"ז לחופה, וצ"ע  (אבות, פרק ה' משנה כ"א)

שסותר, וביאר הגרע"א הכוונה שנת הי"ח, דהיינו בשנת י"ז [ועי' שו"ע  
 אבהע"ז סי' א' ס"ג].

והנה מלבד שחייבים לישא אשה מבן י"ח כדברי המשנה והשו"ע, ע"י 
שנושא אשה מוקדם יותר, יגרום שבאים יותר מוקדם נשמות לעולם, 

אין בן דוד בא עד שיכלו (יבמות ס"ב א') ה שאמרו חז"ל בגמ' ויתקיים מ
 נשמות שבגוף.

ובשם הגר"א נאמר שלולא דמסתפינא היה מתיר חרם דרבינו גרשום שלא  
לישא ב' נשים, כדי שישאו כמה נשים, ויבואו יותר נשמות לעולם, ויבוא 

 המשיח. והחזו"א רצונו היה שיינשאו כבר בגיל שבע עשרה.
ננו שיש אפשרות ללמוד אחר החתונה, בודאי יש לישא קודם  ובפרט בזמ

. יש כאלה שלא רצו לשמוע שידוכים בגיל צעיר,  (עיין קידושין כ"ט ב')אשה 
ועכשיו שכבר רוצים, קשה למצוא להם שידוך, ונתקיים בהם דברי חז"ל 

 כשרציתי לא רצית, עכשיו שאתה רוצה איני רוצה.(ברכות ז' א) 
רגיש שאינו בשל, אמנם אינו נכון שהרי מה שייך  ויש שמתרץ עצמו שמ

שאינו בשל, כבר מגיל שלש עשרה ויום אחד אפשר להתחתן, ועד כמה 
 שמתחתנים בגיל צעיר, יותר טוב.

ויש שטוענים שזה יגרום להם לירידה בלימוד, אבל כל זה אינו נכון, והטעם 
וד ומפסיק  דכל זה היה שייך פעם בחו"ל, שכשבחור התחתן היה יוצא לעב -

 ללמוד, אבל היום שיש כוללים וממשיכים ללמוד, לא שייך טעם זה.  
ויש התולים עצמם במרן הגרא"מ שך זצ"ל, אבל גם אינו נכון, שהרי ברור 
שכל כוונתו היתה רק באם לא ילמד אחר החתונה, אבל עובדא ידענא  
שהוא בעצמו אמר 'על כזה שידוך לא התכוונתי, כשאחרי החתונה ימשיך  

 ללמוד'!
-יש דברים שראוי להימנע בשידוכים משום חשש סכנה, כגון לישא בני

דודים. מתחלה הייתי סבור להתיר רק חמישי בחמישי, כדמצינו לענין עדות  
גט וחליצה, אמנם שמעתי שהעידו בשם אאמו"ר שהתיר אף שלישי  

 בשלישי.
 

 סגולות לשידוך
הירבה להתפלל, , ואף אם ההשתדלות הכי טובה ומועילה היא תפילה

אם ראה אדם שהתפלל ולא נענה, יחזור (ברכות ל"ב ב') כבר אמרו בגמרא 
 ויתפלל, שנאמר קוה אל ה' חזק ויאמץ לבך וקוה אל ה'.

ועיין ברא"ש (בנדרים דף מ' א') בטעם למה יש לבקר את החולה אף פעמים רבות, שאם היה מבקרו היה מבקש 
היה תפלתו נשמעת, ומניעת הביקור גורם שימות. וזה הפשט ב'יחזור ויתפלל',  רחמים עליו, ואפשר שעת רצון הוא, ות

 שהרי אי אפשר לדעת מתי יהיה העת רצון שתקובל תפלתו. וכשמגיע לגיל השידוכים, יתפלל שיזדמן בנקל מה שנגזר.

 לכבדו בזימון בברהמ"ז.
(שמ"ר , כדמצינו לאבות הק' שמצאו זיווגם ליד הבאר. להתפלל ליד באר
, וישב בארץ מדין וישב על הבאר, קלט דרך אבות,  פרשה א' פסקה ל"ב)

 שלשה נזדווג להם זיווגיהם מן הבאר, יצחק יעקב ומשה, וכו'.
, 'כי יקרא קן ציפור',  (מדרש תנחומא כי תצא), לקיים מצות שילוח הקן

 וסמיך 'כי ישא איש אשה', וע"י שילוח הקן זוכים לאשה ובנים.

 כתלי בית המדרש יוכיחו
 לזכרו הטהור של הגאון הצדיק רבי מיכאל כהן זצ"ל

עם סגירת הגליון נתבשרו על הסתלקותו של האי 
גברא ויקירא צנוע ומעלי ומוכתר בכל מדה נכונה, 

הגאון רבי הצדיק רבי מיכאל כהן, בנו של להבחל"ח 
גבאי וממייסדי בית  משה ישעיהו הכהן שליט"א, 

'חזון איש' לדרמן, בשיכון חזון איש   הכנסת המרכזי
 בני ברק.

ניתן להגדיר כי המנוח זצ"ל היה מחשובי המתפללים 
של בית הכנסת, ועל אף שלא היה מן המבוגרים 
שבהם, כי קנה חכמה ויראת שמים טהורה, הרבה  

 מעבר לכפי גילו.
'רבי מיכאל', כך היה מכונה בפשטות בפי כל מכריו,  

ארים נוספים, על אף היותו  בלי גינוני כבוד או תו
ועמל  מרביץ תורה מידי ערב, ותלמיד חכם חשוב

 שתורתו אומנתו.  בתורה מנערותו,
קשר מיוחד ועמוק היה לו עם מרן ראש גולת יעקב,  
הסטייפלר זי"ע עוד מהיותו שכן באותו הבנין,  
ובהמשך היה דבוק בלב ובנפש למרן שליט"א. בבית 

אחראי על המאור   הכנסת 'לדרמן' היה רבי מיכאל
המיוחד שיש לשבת, לוקסים הפועלים על גז, כדי שלא  
להשתמש אפילו בחשמל כשר. בכל ערב שבת ויום 
טוב, היה דואג ליופי המאור ולהפעלתו, במסירות 
נפלאה, גם בערבי יום כיפור, בזמן שכל בית ישראל 
סועדים את לבם כמצוות היום, היה רבי מיכאל 

 מתרוצץ בבית הכנסת.
של בית הכנסת,  הרשמי י מיכאל לא היה הגבאי רב

אבל כן דאג לבית הכנסת ביום ובלילה. מסירותו לא 
ידעה גבולות, בשעות שבית הכנסת כמעט שומם, היה  
מגיע ומנקה, מתקן ומסדר, הן בערבי שבתות והן  

 במוצאי שבת. כמעט שלא ראו אותו בבואו ובצאתו.
נו מרן בהלוויתו רבת המשתתפים, שבראשם היו רבי

שר התורה שליט"א, הספיד בשבחו הגרמ"מ לובין  
שליט"א וסיפר על היותו ירא חטא שמעטים שיש  
כמוהו, ואמר כי 'הדור כולו חסר עם עקירתה של אבן  
כה יקרה מעמנו, צדיקים מועטים הם, מי יתן לנו  

 תמורתו' קרא לפני מיטתו.
ח' מאחלת תנחומים למשפחתו "מערכת 'דברי שי

איש איש  הרבנים הגאונים שליט"א היקרה, לאחיו
רבי אהרן כהן החשוב , ובפרט ידידנו בשמו יבורך

שליט"א מגבאי בית הכנסת, ולהוריו החשובים 
שליט"א, שלא ידעו עוד צער ושבר, והמקום ינחם 

 אותם בתוך שאר אבלי ציון וירושלים.
 ת.נ.צ.ב.ה.


